

METROPOLITAN KALLISTOS OF DIOKLEIA

19b Northmoor Road
Oxford OX2 6UW
Tel. & Fax: 01865 554023

5 March 2015

Report on the Doctoral Thesis of Hieromonk Methody (Zinkovskiy), 'Orthodox Theology of Personality: Origins, Actuality, Future Development'

Hieromonk Methody has chosen as the subject of his Doctoral Thesis a topic of fundamental importance for Christian theology. At the same time, it is a difficult and complex topic, since neither in classical philosophy nor in modern thought is there a clearly articulated definition of what it is that constitutes human personhood. Indeed, from the Christian viewpoint, the human person may rightly be described as a 'mystery'.

The author has been consulting with me about his research on his current thesis during the last four years on the occasion of his various visits to Oxford. The previous PhD thesis written by Hieromonk Methody was dedicated to the humility of God and man, and it has clear links with his present subject. We started discussing the main aspects of these related topics as far back as 2001. Among the most interesting of these aspects are interplay of Divine revelation and concealment, the immanent mysterious character of Christ's personal incarnation, and the nature of kenosis.

In his new thesis, Hieromonk Methody gives attentive consideration to the development of the understanding in patristic texts of the Greek terms 'ὑπόστασις', 'πρόσωπον', 'τρόπος υπάρξεως', 'ἐνυπόστατον', 'προαίρεσις', all of which are directly linked to the notion of personhood. He concentrates more especially on the Church Fathers of the third to the fourteenth century (including Origen, Athanasius, the Cappadocians, Maximus the Confessor, and Gregory Palamas). He also analyses ideas on human and Divine personhood in modern Orthodox writers, both Russian (Filaret [Drozdov], Macarius [Bulgakov], V. V. Bolotov, Filaret [Gumilovsky], Florovsky, Lossky, Meyendorff, etc] and Greek (Zizioulas, Yannaras). The author displays a thorough and detailed knowledge of the existing literature, both ancient and modern, on personhood, and he assesses this material with critical judgement.

In his new thesis Hieromonk Methody demonstrates his ability to undertake meticulous and contextual analysis of patristic and contemporary theological and anthropological texts. He has likewise the ability to discern and formulate significant theological and philosophical conclusions, and to indicate how these results shed light on the various aspects of human personhood, including the ascetic life, spiritual direction and pedagogy.

Hieromonk Methody employs a new approach in discussing the irreducibility of the concept of hypostasis to that of nature, and at the same time their inseparability. He shows how immanent dynamism, combined with stability of personhood, comprise another such pair, and how this contributes to the integrity and purpose of what it is to be a person. He considers the creative potential of human freedom, and he discusses the meaning of existence 'for others' and the quality of personal uniqueness.

The thesis is systematically arranged and clearly argued. The different levels of personhood are carefully discussed: how it applies to the three hypostases of the Trinity, to the divine-human hypostasis of the incarnate Christ, and to human beings. The last chapter discusses the practical significance of the theology of personality, with special reference to the theme of beauty.

The thesis is an independent and original investigation, and it is greatly to be hoped that it will be published in English, since it will certainly be of genuine interest to the English-speaking public.

In my opinion the thesis fully deserves to be awarded the degree of Doctor. Indeed, it stands far above the normal level of a PhD dissertation, and could seriously be considered for acceptance at the level of "habilitation" in France and Germany.

+ Metropolitan Kallistos of Diokleia

The Most Reverend Kallistos Ware MA, D Phil
Titular Metropolitan of the Ecumenical Throne (Patriarchate of Constantinople)
Assistant Bishop in the Greek Orthodox Archdiocese of Thyateira and Great Britain
Emeritus Fellow of Pembroke College, Oxford
Spalding Lecturer in Eastern Orthodox Studies, University of Oxford (1966 – 2001)
Corresponding Member of the Academy of Athens

Перевод с английского языка

Митрополит Каллист Диоклийский

19b Нортмур Роуд, Оксфорд OX2 6UW
Тел./ факс: 01865 554023

5 марта 2015 г.

**Отзыв на докторскую диссертацию иеромонаха Мефодия (Зинковского)
«Православное богословие личности: истоки, современность,
перспективы развития»**

Иеромонах Мефодий избрал предметом своей докторской диссертации тему, которая имеет фундаментальное значение для христианского богословия. В то же время эта тема является сложной и трудной в связи с тем, что и в классической философии и в современной мысли отсутствует ясное определение того, что же представляет собой личность человека. В самом деле, с христианской точки зрения личность человека может быть правильно определена как «тайна».

Автор консультировался со мной по поводу исследования предмета настоящей диссертации в течение последних четырех лет, в период своего пребывания в Оксфорде. Предшествующая кандидатская диссертация иеромонаха Мефодия, посвященная божественному и человеческому смирению, непосредственно связана с темой нового исследования. Следует отметить, что уже в 2001 году мы приступили к обсуждению основных аспектов этих взаимопроникающих тем. К наиболее интересным аспектам относятся взаимоосвязанность Божественного откровения и непознаваемости, имманентный непостижимый характер воплощения личности Христа и природа кенозиса.

В своей новой диссертации иеромонах Мефодий уделяет пристальное внимание развитию осмысления в святоотеческих текстах ключевых греческих терминов 'ὀλοστασις', 'πρόσωπον', 'τρόπος υπάρξεως', 'ἐνυλόστατον', 'προαίρεσις', каждый из которых непосредственно связан с понятием личности. Автор особенно подробно освещает труды святых отцов третьего - четырнадцатого веков (в том числе, Оригена, Афанасия, Каппадокийцев, Максима Исповедника и Григория Паламы). Также им проводится анализ представлений о Божественной и человеческой личности и современных православных ученых, как российских (Филарет [Дроздов], Макарий [Булгаков], В. В. Болотов, Филарет [Гумилевский], Флоровский, Лосский, Мейендорфф и др.), так и греческих (Зизиулас, Яннарас). Диссертация обнаруживает глубокое и детальное знание автором существующей литературы прошлого и настоящего времени по теме личности, причем автор критически подходит к осмыслению данного материала.

Диссертация свидетельствует о способности иеромонаха Мефодия к проведению тщательного контекстуального исследования святоотеческих и современных богословских и антропологических текстов. Отметим также бесспорную способность автора делать важные богословские и философские формулировки и выводы и показывать, каким образом эти заключения применимы к разнообразным аспектам деятельности личности человека, включая практику аскетизма, духовное руководство и педагогику.

Иеромонах Мефодий использует новый метод при рассмотрении несводимости понятия ипостаси к природе и одновременно нераздельности этих понятий. Автор показывает, каким образом имманентная динамичность наряду с устойчивостью личности являют собой еще одно взаимодополняющее сочетание, и каким образом это утверждает цельность и назначение личности. Рассматривается также творческий потенциал свободы человека, объясняется смысл существования «ради других» и свойство личной уникальности.

Все положения диссертации получили систематическое изложение и обоснованную аргументацию. Детально рассматриваются различные аспекты понятия личности: каким образом это понятие приложимо к трем ипостасям Троицы, к божественно-человеческой ипостаси воплощенного Христа и к человеческим существам. В последней главе рассматривается практическое значение богословия личности, с особым акцентом на теме красоты.

Диссертация является самостоятельным и оригинальным исследованием и, несомненно, заинтересует и англоязычную аудиторию, в связи с чем мы очень надеемся, что она будет опубликована также на английском языке.

По моему мнению, автор диссертации вполне заслуживает присвоения степени доктора наук. Диссертация по своим характеристикам значительно превосходит общеустановленный уровень "PhD" диссертации и, в действительности, может быть представлена к получению высшей академической степени хабилитации ("habilitation"), принятой во Франции или Германии.

/+ Митрополит Каллист Диоклийский /

Преосвященный Каллист Уэр, магистр, доктор философии,
Титулярный митрополит Константинопольской православной церкви,
Викарий архиепископа Фиатирского и Великобританского греческой православной епископии,
Викарный епископ Константинопольского Патриархата в Великобритании,
Почетный член колледжа Пемброк в Оксфорде,
Лектор Института православных христианских исследований в Оксфордском университете (1966 - 2001),
Член-корреспондент Афинской академии наук

КОНЕЦ ПЕРЕВОДА ДОКУМЕНТА
ENDOFTRANSLATION

I, the undersigned translator Olga V. Gorbunova, fluent in both Russian and English languages, confirm that the above is a true and accurate translation of the attached document.

Я, Горбунова Ольга Владиславовна, переводчик, владеющий русским и английским языками, подтверждаю точность и правильность перевода прилагаемого документа.

Переводчик Горбунова Ольга Владиславовна



Бюро переводов ИП Гусев А.А. подтверждает подпись переводчика Горбуновой Ольги Владиславовны

